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 الدراسة مستخلص
 

الحماية المدنية للمستهلك في النظام السعودي و المقارن ، والذي يعد موضوع تناولت الدراسة       
 واتضحت لنامفهوم المستهلك وحماية المستهلك ،  تم التطرق فيها إلى. من أهم الموضوعات الحديثة 

، وأنظمة المملكة العربية السعودية ذات العلاقة بحماية حقوق المستهلكين وفق الشريعة الإسلامية 
 ، نظام العلامات التجارية و ، نظام التعاملات الإلكترونية و نظام مكافحة الغش التجاريك) المستهلك 

 .والقانون المقارن  ( نظام المعايرة والمقاييس ونظام الوكالات التجارية 
 

لعقود التقليدية ، سواء كانت في المرحلة السابقة على حماية المستهلك في ظلال ا واستعراض    
وحمايته في نطاق العقود الالكترونية . التعاقد ، أو في مرحلة إبرام العقد ، أو في مرحلة تنفيذ العقد 

 .في مرحلة التفاوض ، وفي مرحلة إبرام العقد ، وفي مرحلة تنفيذ هذا العقد 
 

عقيدة وشريعة عبادات ومعاملات ، يوازن بين  نهج حياة ، وهووتبين لنا أن الإسلام دين شامل وم    
الجسد من الماديات يربط الحياة الدنيا بالآخرة ؛ فقد تضمنت  متطلبات الروح من العبادات ومتطلبات

التي تنظم حياة المسلم جميعها ، سواء أكان منتجاً أم مستهلكاً ، أو عاملًا أو  شريعته المبادئ والأحكام
لحماية المستهلك من نفسه  وشملت أحكام الشريعة الإسلامية مجموعة من القواعد  .عمل صاحب

لو طبقت تطبيقا شاملًا لحققت الخير  أولًا، ثم من المنتج والتاجر الوسيط ، وكذلك من السلطان ، وهي
خدمة توفرها الحكومة أو المجتمع المدني وتعد حماية المستهلك   . للمنتج والمستهلك وللفرد والمجتمع

، من الغش التجاري أو استغلاله بصورة غير مشروعة  ، لحمايتهبجمعياته المختلفة ذات الاختصاص 
وتُشرِّع قوانين خاصة بهذا الشأن . أو سوء تقديم خدمة ما عن طريق الاحتكار أو الإذعان لظرف ما 

 .ع المطروحة للاستهلاك ليعتمد عليها المستهلكون في تقييم البضائ
 

و من خلال البحث والدراسة  اتضح لنا أن نطاق حماية المستهلك يصعب تحديده مهما حاولنا ،    
والذي يتميز بدوام تجديده ؛ وذلك لمصاحبته للتطورات التي تواكب المجتمع على الصعيد الداخلي 

لمملكة العربية السعودية أو في القانون وبالنظر إلى الواقع  الفعلي لحماية المستهلك في ا .والدولي 
 : المقارن ، استنتجنا قصور هذه الحماية والذي دعانا إلى اقتراح عدة توصيات بهذا الشأن منها 

 
على الجهات المختصة في المملكة العربية السعودية ضرورة الإسراع بإصدار نظام مستقل  -1

 ش التجاريومتكامل في نظام واحد خاص بحماية المستهلك وقمع الغ
ضرورة تحديد شروط وكيفيات حماية المستهلك من الممارسات التجارية غير المشروعة أمام  -2

بتنويع الآليات والأدوات والوسائل النظامية الحقيقية للدفاع عن حقوق  ، الجهات القضائية
 . المستهلك السعودي

 .عن المتضررإيجاد نص نظامي يكون فيه الحق لجمعية حماية المستهلك رفع الدعوى  -3
ضرورة الاستمرار في تزويد المستهلك بالمعلومات المهمة على عبوات المنتجات والتي  -4

تساعده في اتخاذ قراره الشرائي وأن تكون واضحة ومفهومة لعموم المستهلكين وباللغة 
 .العربية

مع  محاولة الاستفادة من الدول المتقدمة في جانب حماية المستهلك خاصة مسائل التشريع ، -5
 . الأخذ في الاعتبار الاختلافات الاجتماعية والاقتصادية والسياسية لكل دولة من هذه الدول 
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تفعيل دور مجلس الشورى وتخصيص إحدى لجان المجلس لدراسة التشريعات المتعلقة بحماية  -6
المستهلك والاستماع لتقرير وشهادة الجهات الحكومية  ذات العلاقة ومؤسسات المجتمع المدني 

 . وكذلك الباحثون في هذا  المجال والقطاع الخاص والإشكاليات القائمة ،
تفعيل نشر الأحكام القضائية الصادرة في حق مخالفي الأنظمة التي تتعلق بالمستهلك ، لما لها  -7

  .أثر في ردع المخالف 
مية الدعوة إلى الاهتمام بتعليم المستهلك ثقافة الاستهلاك عن طريق تخصيص البرامج التعلي -8

 . التي تتناول حقوق وواجبات المستهلك ، وإدخالها في المناهج التعليمية
توحيد القواعد الخاصة بإعلام المستهلك على الصعيدين العربي والدولي خاصة في إطار  -9

 . التعاملات الإلكترونية التي تتسم بالطابع الدولي والتي لا تعترف بالحدود الجغرافية 
 

  والحمد لله رب العالمين
 وصلى الله على سيدنا محمد وعلى آله وصحبه أجمعين
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The Abstract of the study 
  

  
    This study dealt with the topic of the Civil Protection for the Consumer in 
the Saudi Law and the Comparative, and which is regarded as one of the 
most important recent topics. It also dealt with the concept of the 
consumption and the consumer and the protection for the consumer. And 
the goals of consumption and its regulators became manifested for us; and 
also the consumers rights according to the Islamic legislations and to the 
Saudi   Laws that are pertinent to the Consumers Protection ( such as the 
Anti- Commercial Fraud Law, the Electronic Transactions Law, the 
Trademarks Law, Commercial Agencies , the Criteria and Measurements   
Law.) and the Comparative Law.  
 
   It also referred to the development stages of the legal protection movement 
for the consumer, and the historical development of the costumer legal 
protection through the old laws of the Pharaohs, the Old Iraq, the Greeks 
and the Romans, in the Islamic Legislation and the Saudi Law. And also 
reviewed the customer protection in the shade of the traditional contracts, 
whether made the pre-contract stage, or within the time of making the 
contract or the time of implementing it. And his protection within the range 
of the electronic contracts while negotiating, or when making or when 
during the time of implementing this contract.  
 
   It became clear to us that Islam is a comprehensive religion and the best 
way of life. And it is a creed, legislation, worships, and treatments; balancing 
between the spiritual needs for the worships and the body need for the 
material things, linking the world life with the Hereafter. Its Legislation has 
included all the principles and rules which organize all the life of the 
Muslim whether s/he is the manufacturer or the consumer, the laborer or 
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the businessman. The Islamic legislations also included a set of fundaments 
that will protect the consumer, first from himself and then from the 
producer and the intermediary trader, and from the sultan as well. And if it- 
i.e. the Islamic Legislations- is comprehensively implemented, it will bring 
the welfare of the producer and the consumer and of the individual and the 
community. The protection for the consumer is regarded as a service 
provided by the government or the civil community through all its relevant 
societies to protect him from ; the commercial fraud or from being illegally 
exploited , or from poor service delivery or through monopoly or 
acquiescence to certain circumstances. Moreover, it legislates specific laws 
for the constumers  to depend on when evaluating the merchandises offered 
for consumption.    
 
   Through the research, it became clear to us that the range of protection for 
the consumer would not be limited however hard we try; and it is 
characterized by its perpetual renewal. And that is due to its accompanying 
the developments that  are coped by the community in both internal and 
international levels. When looking upon the actual reality of the consumer 
protection in the Kingdom of Saudi Arabia or in the comparative Law, we 
derived the insufficiencies of this protection which obliged us to make the 
following recommendations concerning this matter: 

1-    The competent authorities should hasten to issue an independent and 
integrated Law in one arrangement concerning the protection for the 
consumer and the suppression of the commercial fraud.   

2-    The necessity for setting conditions and how to protect the consumer from 
illegal commercial practices in front of the judicial authorities. That can be 
done by the diversification of the mechanisms , the tools and the real 
systematic means for defending the rights of the Saudi consumer.  

3-    To insert a systematic item manifesting the right of the protection for the 
consumer society to litigate on behalf of the aggrieved. 
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4-    The necessity of the continuous providing for the consumer with important 
information about the products packages that will enable him to take his 
purchasing decision, and it must be clear and understood by the most of the 
consumers and in Arabic.  

5-    To look for benefitting from the developed countries concerning the 
protection for the consumer specially matters pertaining to the legislation, 
taking into consideration the social, economical and political differences in 
each of these countries.  

6-    Activating the role of the Consultative Council and appointing one of its 
committees for studying the legislations related to the protection of the 
consumer and listening to the report and the testimony of the relevant 
government agencies and the establishments of the civil community; and 
also to the researchers in this field and the private sector and the existing 
problems. 

7-    Stimulating the publishing of the Judicial verdicts issued against those who 
are incompatible with the Laws pertaining to the consumer, for it has an 
effect on them.  

8-    To call attention to the importance of teaching the consumer the culture of 
consuming through designated educational programs that deal with the 
rights and duties of the consumer, and inserting them into the educational 
curricular. 

9-    Consolidating the rules pertaining to the information of the consumer on 
both of the Arabic and the international levels, especially within the 
framework of the electronic dealings characterized with an international 
nature and do not recognize the geographical borders.  
  

And all the Praise is due to Allah, the Lord of the worlds 
  

And may Peace and Blessings  be upon our Honorable Prophet, Muhammad, 
his household and his companion
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